
حكمت

  | روزنام��ه ج��وان |  ش��ماره 5626 |  یک ش��نبه 25 فروردی��ن 1398 | 8 ش��عبان 1440 |  اذان ظه��ر: 13:05 | 
غروب آفتاب: 19:36 | اذان مغرب:55: 19 | نیمه شب شرعی:00:20 |      اذان صبح فردا: 05:04 | طلوع آفتاب فردا: 06:32 |

نما | حسین    کشتكار روزنامهسياسي،اجتماعيوفرهنگيصبحايران
صاحب امتياز: پیام آوران نشر روز

مديرعامل و مدير مسئول: عبدالله گنجي
سردبير: غلامرضا صادقیان

آدرس: تهران، خیابان شهید مطهري 
تقاطع میرزاي شیرازي، پلاك 384

سازمان آگهی ها:  88341654
روابط عمومي:88498448 ، نمابر: 6 -88845634 

توزيع: شركت نشر گستر امروز 88862194 
چاپ تهران: چاپخانه روزنامه جوان

www.javanonline.ir

    جواد  محرمي
 پ�س از نزدي�ك ي�ك م�اه از اك�ران فيلم 
رحم�ان 1400 و ق�رار گرفت�ن اي�ن فيل�م 
در صدر گيش�ه ن�وروزي ح�الا ي�ك مقام 
مس�ئول در س�ازمان س�ينمايي مدع�ي 
شده اساساً نس�خه پخش ش�ده اين اثر آن 
چيزي نيس�ت كه آنها به آن مجوز داده اند. 
س��ینماي ايران نزديك به يك دهه اس��ت كه 
دچار كمدي هاي مبتذلي است كه هم به لحاظ 
س��اختار و هم به لحاظ محتوا داراي اشكالات 
فراواني هس��تند و همواره از سازمان سینمايي 
انتظار مي رود سمت و سوي تولیدات سینمايي 
را نه صرفاً با نظارت هاي پیش از ساخت و نمايش 
كه ب��ا راهبردهاي ايجابي اخلاقي ت��ر نمايد اما 
متأسفانه آنچه همچنان به چشم مي خورد اين 
آسیب است كه كمیت تولیدات سینمايي حتي 

در مرحله نظارت و ارزشیابي نیز لنگ مي زند. 
    خواب غفلت نظارت سينمايي

در تازه تري��ن م��ورد از اين دس��ت مس��ئولان 
س��ازمان س��ینمايي پس از يك م��اه انتقادات 
متعدد رس��انه اي به فیلم رحم��ان 1400 روز 
گذشته اعلام كرده اند نس��خه سینمايي ای كه 
از اين فیلم در سینماها به نمايش درمي آيد آن 
چیزي نیست كه آنها تأيید كرده اند. معناي اين 
حرف اين مي شود كه سازندگان اين فیلم پس از 
اخذ مجوز يك ماه تمام نسخه اي را كه خودشان 
مي پس��نديده اند به خورد تماشاگران داده اند و 
بخش نظارت سازمان سینمايي هم لابد در اين 

مدت خواب تشريف داشته است. 
منوچهر هادي جزو فیلمسازاني است كه چند 
سالي است نام او بر سر زبان ها افتاده و با گرايش 
افراطي به سمت سینماي كمدي از نوع مبتذل 
آن توانسته گیشه ها را تس��خیر كند. هادي از 
فیلمسازاني است كه در دو سه سال اخیر همواره 
آثارش در بهترين فص��ل اكران جاي گرفته و با 
وجود كیفیت نازل اما با ش��گردهاي گوناگون 
توانس��ته از فروش زيادي برخوردار شود، براي 
مثال منوچهر هادي دو س��ال پیش در همین 
فصل اكران نوروزي فیلم »من سالوادور نیستم« 
را با بازي رضا عطاران روي پرده داشت و توانست 
ركوردهاي فروش را جابه جا كند؛ فیلمي كه در 
پوستر آن از سواحل كشور برزيل همراه با يك 
دختر مو بلوند استفاده شده بود و همین حربه 
باعث ش��ده بود تا خیلي ها فكر كنند قرار است 
شاهد فیلمي متفاوت باشند اما فیلم او تنها يك 

فیلم پیش پاافتاده و عقب مانده بود كه توانسته 
بود دل شركت هاي پخش و شوراي صنفي اكران 
را به دست بیاورد و بهترين فصل اكران و بهترين 

سینماها را به خود اختصاص بدهد. 
    حمايت هاي غيرمستقيم از ابتذال!

اما حمايت مسئولان سینمايي از منوچهر هادي 
ادامه پیدا كرد و او فیلم مبتذل و ضعیف »آينه 
بغل« را ساخت و باز هم در گیش��ه موفق بود، 
البته اينكه فیلم هاي ش��به كمدي او در گیشه 
موفق عمل مي كنند نیاز به كارشناس��ي دارد و 
در مجال اين نوشتار نمي گنجد اما آنچه اهمیت 
پیدا مي كند اين اس��ت كه س��ازمان سینمايي 
نش��ان داده عملًا از چه س��لیقه  س��ینمايي ای 
استقبال مي كند و فیلم خوب را با چه الگوهايي 

ترويج مي دهد. 
بحث نظارت و ارزش��یابي آثار هن��ري همواره 
مس��ئله اي پرحاش��یه و جنج��ال برانگیز بوده 
اس��ت اما اين بار اتفاق هاي عجیبي درحال رخ 

دادن است. 
حالا مدي��ركل س��ینماي حرفه اي س��ازمان 
سینمايي اعلام كرده نسخه در حال اكران فیلم 
»رحمان 1400« آن نسخه اي نیست كه مجوز 

اكران گرفته است. 
روز گذشته تسنیم خبر داد كه پس از اعتراضات 
نسبت به برخي ش��وخي ها و الفاظ دور از عرف 
فیل��م رحم��ان 1400 و البت��ه بع��د از فروش 
22میلیاردي اين فیلم تازه مشخص شده است 
كه نسخه در حال اكران اين فیلم با نسخه اي كه 

براي مجوز اقدام كرده بود، متفاوت است. 
محمدرضا فرجي مديركل س��ینماي حرفه اي 
س��ازمان س��ینمايي با تأيید اين خب��ر گفت: 
»سازمان سینمايي بعد از ارائه مجوز به هر فیلم 
براي تطابق نس��خه مجوزدار و آنچ��ه به اكران 
در مي آيد بازرساني را به س��ینما مي فرستد و 
بر مبناي گزارش اين بازرس��ان تصمیم گیري 
مي كند. در مورد فیلم »رحم��ان 1400« اين 

اتفاق افتاده است و گويا نسخه داراي مجوز اين 
فیلم با نس��خه در حال اكران متفاوت است كه 
براي آن تصمیم گیري لازم را اتخاذ مي كنیم.«

اما متأسفانه بايد گفت كه س��ازمان سینمايي 
خیلي دير اقدام به فرستادن بازرس هاي خود به 
سینماها كرده و فیلم تقريباً ركوردهاي فروش 
را جابه جا كرده است. معناي اين حرف اين است 
كه بازوهاي نظارتي سازمان سینمايي در خواب 
غفلت هس��تند و آنطور كه بايد به وظايف خود 

عمل نمي كنند. 
جالب است كه روز گذشته مسعود ده نمكي از 
وضعیت فیلم ها در سینماي ايران انتقاد كرده بود 
و سخنان او دقیقاً به شل گرفتن بخش نظارت 
سینمايي ربط داشت: »الحمدلله مي بینید كه 
در فیلم ها همه چیز هست و آنها كه مي گفتند 
خط قرمز، ديگر خط قرم��زي در فیلم ها وجود 
ندارد، فقط وقتي بچه ها را مي بريم سینما بايد 
گوش هايشان را بگیريم. بعضي از فیلم ها اينطور 
است و قرار است آزادي بي حد وجود داشته باشد 
و اعتراضي هم ديگر وجود ندارد. شايد غیرتي هم 
ديگر در جامعه وجود ندارد!« البته او در عباراتي 
كنايه وار بي غیرتي جامعه را دلیل اين وضعیت 
خوانده بود ام��ا حقیقت آن اس��ت كه »الناس 
علي دين ملوكهم« وقت��ي بازوهاي حاكمیتي 
مانند وزارت ارشاد به وظايف خود درست عمل 
نمي كنند و آثار نازل را حمايت مي كنند، ديگر 
نبايد از مردم انتظار داشت كه به همان راهي كه 
دولتمردان مي روند رهسپار نشوند. مردم وقتي 
با اطمینان اعضاي خانواده خود را براي تماشاي 
يك فیلم به سینما مي برند اين تلقي را دارند كه 
مسئولان براي سلامت رواني و فكري خانواده 
آنان نهايت تلاش خود را كرده ان��د اما غافل از 
اينكه يك فیلم پرفروش نزديك يك ماه میزبان 
خانواده ها بوده و نسخه اي كه اكران شده مغاير 

چیزي بوده كه مجوز گرفته است. 
    جنتي هم همين راه را رفته بود 

چند س��ال پیش بود كه در زمان صدارت علي 
جنتي بر وزارت ارشاد فیلم سینمايي »50كیلو 
آلبالو« س��اخته ماني حقیقي ب��ه دلیل ابتذال 
زياد توقیف ش��د. فیلم را ابراهیم حاتمي كیا در 
سینما ديده و نسبت به حجم ابتذال در آن ابراز 
حیرت كرده بود. آن زمان البته وزير ارشاد وقت 
دولت يازدهم در حاش��یه ديدار خود با آيت الله 
مكارم شیرازي در واكنشي اعترافي از محتواي 
فیلم مبتذل 50كیلو آلبالو ابراز بي اطلاعي كرده 
و گفته بود: »فیلم 50كیلو آلبالو به هیچ عنوان 
مناس��ب نبود و اگر از چگونگي اين فیلم اطلاع 

داشتم اجازه ساخت و اكران به آن نمي دادم!«
جالب است كه تاريخ در حال تكرار شدن است 
اما به شیوه اي مضحك تر. اگر آن زمان شخصي 
در جايگاه وزير از اينكه فیلمي مبتذل را نديده 
تلويحاً ابراز پش��یماني مي كرد و رهبري معظم 
انقلاب هم از شرايط فرهنگي تعبیر به ولنگاري 
مي كردند اين بار و پس از نزديك به دو سال از آن 
تاريخ اين اداره نظارت سازمان سینمايي است 
كه در غفلت وزير ارش��اد و سرپرست سازمان 
سینمايي وظیفه عادي خود را به درستي انجام 
نداده و حالا اعلام مي كند كه نس��خه اي غیر از 
آن چیزي كه تأيید كرده به خورد خلق الله داده 

شده است.
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آنچه روى می  آورد، باز می  گردد 

و چيزى كه بازگردد، گويی هرگز 

نبوده است.

 يك پژوهشگر تاريخ نوشت: كامران شيردل در عرصه سينماي 
مستند ايران، نامي احترام برانگيز است؛ كسي كه تقريباً براي 
آغازين ب�ار، گونه اي مدرن از اين س�ينما را به اي�ران آورد. 
محمد رضا كايیني درباره فیلمساز پیشكسوت سینماي مستند 
مي نويسد: در دوره اي كه حاكمیت تابِ تیزبیني و نازك انديشي 
او را نداش��ت، كامران ش��یردل توقیفي ترين كارگردان مستندِ 
پیش از انقلاب است. تقريباً عمده ترين و تاثیرگذارترين آثار او، 
پس از انقلاب به نمايش درآمده اند. اين مجموعه دلايل اجتماعي 
و فرهنگي وقوع انقلاب را به وضوح نش��ان مي دهد. او بود كه در 
دوران جشن هاي موسوم به 2هزارو500ساله »تهران پايتخت 
ايران است« را ساخت كه به همگان، نیمه پنهان توسعه نمايي 
پهلويستي را بنماياند. او براي نخستین بار به منطقه قلعه رفت و 
واقعیت»شهرنو« را ثبت كرد كه البته قدرت تاب نیاورد و به فیلم 
او مجال اتمام نداد. شیردل پس از انقلاب توانست برخي تصاوير 
و صداهاي آن مستند را - كه در زمان  ساخت فیلم توقیف شده 
بودند- با عكس هايي از كاوه گلستان در هم بیامیزد و مستندي 
ديدني بیافريند)اين فیلم را در كانال خود بارگذاري مي كنم تا 
عیار كار او را دريابید(»اون شب كه بارون اومد« واپسین میخ به 
تابوت فعالیت هاي رسمي و هنري او در رژيم شاه بود كه امكان 
كار را از او ستاند. شیردل براي آغازين بار، در حالي كه هنوز دوبي 
تنها يك خیابان آسفالت شده داش��ت، آن را به تصوير كشید و 
حتي در فیلم خود از شیخ محمد )امیر كنوني اين كشور( بازي 
گرفت! وي سال ها بعد، از سوي همان شیخ - كه به دوست ديرين 
او تبديل شده بود- با احترام و اصرار، به ساخت مستندي ديگر 

درباره اين كشور دعوت شد، مشروط بر اينكه از پسوند عربي براي 
خلیج فارس استفاده كند كه البته شیردل نپذيرفت. 

كايیني در ادامه مي نويسد: القصه، توفیق آشنايي و ارتباط با اين 
چهره پرآوازه، در بهمن سال گذشته روي داد. آنگاه كه گالري 
»نبش��ي« به انتخاب خود و نه عكاس، مجموعه اي از فیلم ها و 
عكس هاي شیردل از انقلاب را به نمايش گذارد تازه معلوم شد 
كه او علاوه بر فعالیت هاي ارجمند خود در عرصه مستند، چه 
تصاوير و فیلم هاي ديدني اي از روزهاي انقلاب ثبت كرده و در 
طول چهار دهه، آنها را مس��كوت گذارده است! به باور اين قلم، 
اگر هركس به جاي شیردل بود و با شجاعت و در میادين خطر، 
حاشیه و متن چنین رويدادي را به تصوير كشیده بود، در طول 
اين 40سال، به تمامي بار خود را بسته بود! در صورتي كه او حتي 
از وجود اين مجموعه، هیچ فرد يا نه��ادي را مطلع نكرد! امید 
مي برم كه در آينده، دست كم بتوانیم تصاوير ناديده او از انقلاب 

را به تاريخ پژوهان و علاقه مندان عرضه كنیم.

پژوهشگر تاريخ معاصر:

مستندهاي كامران شيردل پس از انقلاب رفع توقيف شد

مردم وقتي ب��ا اطمينان اعضاي 
خانواده خود را براي تماش��اي 
يك فيلم به س��ينما مي برند اين 
تلقي را دارند كه مسئولان براي 
س��امت رواني و فكري خانواده 
آنان نهايت تاش خود را كرده اند

تهيه كننده »ديدن اين فيلم جرم است« مدعي شد

جلوي اكران نوروزي فيلم را گرفتند

     سيدمرتضي ذاكر
تهي�ه كنن�ده فيل�م س�ينمايي »دي�دن اي�ن فيل�م ج�رم 
اس�ت« با تأكي�د بر اي�ن نکته ك�ه خودم�ان را ب�راي اكران 
ن�وروزي در س�ينماها آم�اده ك�رده بودي�م، مدع�ي ش�د 
از نماي�ش ن�وروزي اي�ن فيل�م جلوگي�ري ش�ده اس�ت. 
محمدرضا شفاه تهیه كننده فیلم سینمايي »ديدن اين فیلم جرم 
است« كه در سي وهفتمین جشنواره فیلم فجر نیز حضور داشت، 
درباره آخرين وضعیت اكران اين فیلم و علت نبودن آن در لیست 
فیلم هاي اكران نوروزي، گفت: ما و حوزه هنري به دلیل معادلات 
موجود س��ینمايي و پیش بیني هايي كه انجام داده بوديم، تمايل 
داشتیم در اكران نوروز حاضر باش��یم اما دوستان به هر نحوي از 

حضور ما در جدول اكران نوروز جلوگیري كردند. 
شفاه درباره خبر توقیف اين فیلم و عدم صدور پروانه نمايش آن 
بیان كرد: حالا اسم توقیف نمي توان روي آن گذاشت اما از اكران 
فیلم ما جلوگیري ش��د. اينكه به فیلم ما مجوز داده نمي ش��ود و 

سرنوشت اكران آن را در هاله اي از ابهام قرار مي دهند، يك نوعي 
از توقیف اس��ت اما به ش��كل محترمانه تر. ما تلاش خود را انجام 
داديم كه در میان فیلم هاي نوروز قرار داشته باشیم اما از حضور ما 

ممانعت به عمل آمد. 
وي ادامه داد: درباره اكران فیلم به ما گفته شده است كه مشكلي 
پیش نخواهد آمد اما تا زماني كه من فیلم را روي پرده سینما نبینم 
به اين مجوزها باور ندارم. فكر مي كنم اگر فیلم ما در اكران نوروز 
قرار مي گرفت، مي توانست با فیلم هاي حال حاضر جدول اكران 
نوروزي به رقابت بپردازد و فروش خوبي را رقم بزند. ما خودمان را 
براي اكران ويژه ايام عید آماده كرده بوديم و پیش بیني هايمان هم 
رقابت با همین فیلم هاي روي پرده بود و احساس مي كرديم توان 

رقابت را خواهیم داشت. 
وي عنوان كرد: ترجیح ما اين است كه فیلم را در زماني به اكران 
برس��انیم كه دانشگاه ها و مراكز آموزش��ي داير است، زيرا جامعه 
هدف مخاطبان ما جوانان و قش��ر فعال دانشجوست. مي دانم كه 
براي اكران فیلم در زمان هاي ديگر س��ال كار س��ختي در پیش 
خواهیم داشت اما همه تلاش خود را براي بهتر اكران شدن فیلم 
به كار خواهیم بست. »ديدن اين فیلم جرم است« فیلمي در ژانر 
سیاسي به كارگرداني و نويسندگي رضا زهتابچیان و تهیه كنندگي 
محمدرضا شفاه اس��ت كه با س��رمايه گذاري و حمايت سازمان 
سینمايي سوره حوزه هنري تهیه ش��ده است. اكران اين فیلم در 
سي وهفتمین دوره جشنواره فیلم فجر به دلیل دادن آدرس اشتباه 
به مخاطب در مورد ساختار و عملكرد نهادهاي انقلابي با موجي از 

انتقادات رسانه هاي مختلف انقلابي مواجه گرديد.

سرهنگي:
نگذاريم سيل كودكي فرزندان مان را ببرد

مرتضي س�رهنگي با دعوت از عموم مردم براي پيوس�تن ب�ه پويش »بهار 
مهربان�ي« گف�ت: همانطور كه جن�گ تحميل�ي كودكي بس�ياري از مردم 
كش�ور ما را گرف�ت، نگذاريم س�يل كودكي فرزندان م�ان را از م�ا بگيرد و 
با مش�اركت در اين پوي�ش به ام�داد فرهنگي اي�ن عزيزان كم�ك كنيم. 
به گزارش فارس، »بهار مهرباني« عنوان پويشي است كه از سوي نهاد كتابخانه هاي 
عمومي كش��ور براي جمع آوري كمك هاي مردمي ش��امل كتاب و اسباب بازي 
و ارس��ال آن به مناطق س��یل زده، راه اندازي ش��ده اس��ت؛ اقدامي كه در جهت 
امداد رساني فرهنگي به سیل زدگان و به خصوص تأمین نیازهاي روحي و رواني 

كودكان و نوجوانان آسیب ديده از سیل راه اندازي شده است. 
مرتضي سرهنگي با تقدير از اقدام نهاد در امدادرساني فرهنگي به مردم سیل زده كشور 
گفت: ارائه خدمات فرهنگي و ارسال اسباب بازي و كتاب، درد كودكان و مردم سیل زده 
را كه دچار آلام روحي هستند، تسكین مي دهد. اين اقدامات مي تواند دنیاي آنها را 
تغییر دهد و آنها را براي مدتي به دنیاي ديگري ببرد و از شرايط سختي كه دچار آن 
شده اند جدا كند. وي افزود: قطعاً دير يا زود خانه و زندگي هموطنان سیل زده دوباره 
ش��كل خواهد گرفت كه البته امیدواريم اين اتفاق در اولین فرصت رخ دهد، اما آلام 
روحي اين حادثه ممكن است تا همیشه در دل و جان اين عزيزان و به خصوص كودكان 
و نوجوانان بر جا بماند. در روند امدادرس��اني پس از امدادهاي اولیه، ديوارها ساخته 
مي شود، لوله كش��ي ها انجام مي شود، برق كشي، رنگ و س��اير نیازهاي اولیه تأمین 
مي ش��ود، اما لطمه روحي كه اين كودكان خورده اند تنها با اين اقدامات قابل جبران 
نیست.  نگذاريم سیل كودكي فرزندان مان را از ما بگیرد، از اين جهت از همه مردم عزيز 
كشورمان دعوت مي كنم با مشاركت در پويش »بهار مهرباني« به امدادرساني فرهنگي 

و تأمین نیازهاي روحي و رواني كودكان آسیب ديده كمك كنند.

   افشين عليار
سطحي نگري ضعفِ اساسي سینماي ماست. فیلمساز براي 
ساخت فیلمش هیچ نگرش و ايدئولوژي خاصي ندارد، با 
يك طرح ناقص و الكن و با بهره گیري اشتباه از شعارهاي 

ريز و درشت فیلمي مي سازد كه بلاتكلیف است. 
سعید سهیلي عادت بر اين دارد كه فیلمِ كمدي در پوشش 
اجتماعي بسازد اما روش ساختاري سینماي او نه قالب پذير 
اس��ت و نه مي تواند خط روايي منطقي داش��ته باشد، در 
موازاتِ اين ضعف هاي اساسي ژانرِ اثر در لابه لاي شعارهاي 
ريز و درش��ت گم مي ش��ود، پس تكلیف فیلمساز هنوز با 
جهانِ اثرش مش��خص نیس��ت، حالا چگونه مي ش��ود از 
فیلمي مثل ژن خ��وك توقع كمدي يا مل��ودرام بودن يا 
هر چیزِ ديگر داشت، س��هیلي اين ادعا را دارد كه فیلمش 
كمدي است اما چیزي به نام كمدي در اين فیلم نمي بینیم 
جز چند موقعیت يا چن��د ديالوگ كه تاثی��رِ منطقي در 
شكل گیري فیلم ندارند، سهیلي نتوانسته ژن خوك را وارد 
يك ژانر مستقل كند، تمِ فیلم با دو اثر قبلي سهیلي تفاوتي 
ندارد و دوباره سهیلي تلاش كرده است با قصه اي ضعیف، 
حرف هاي سیاس��ي يا اجتماعي بزند كه تلاشش نافرجام 
مانده، زوجِ اصلي فیلم كه قرار اس��ت قصه با آنها ش��كل 
بگیرد به صورت قطره چكاني معرفي مي ش��وند و اساس��اً 
هدف آنها از رهايي زندان مس��ئله دندان گیري نیس��ت، 
اگر چه تا 10دقیقه اول فیلم اين موضوع پتانس��یل لازم 
را مي توانست داشته باشد اما رفته رفته فیلمساز از خیلي 
نكات گذشته تا بتواند شعارهاي سیاسي اجتماعي اش را 
در دهان عماد و رضا بگذارد، به طور مثال سكانس روبه رو 
شدن عماد و رضا با روزبه و رودس��ت خوردنِ رضا و عماد 
به خوبي ش��كل مي گیرد اما منطق اين رودست خوردن 
مشخص نمي ش��ود، به طور مثال براي يك آقازاده كاري 
ندارد كه رضا را در همان زندان خلاص كند چرا بايد عماد 
را طعمه قرار بدهد؟ س��هیلي در ژن خوك به موضوع روزِ 
جامعه پرداخته اما سمت و سوي فیلم او به شدت سطحي 
است و نتوانسته هدف مشخصي را به فیلم اضافه كند، حتي 
عماد و رضا يك تیپ تكراري هستند، ديالوگ هاي سیاسي 
گفتن براي آنها خیلي بزرگ است و اساساً نمي توانیم درد 
اين دو را بفهمی��م، هر كاري مي كنند به يك ش��خصیت 
مستقل تبديل نمي شوند چراكه سهیلي بیش از حد درگیر 
شعارِ فیلم بوده كه نتوانسته شخصیت پردازي كند، همان 
طور كه ژن خوك فارغ از روايت و لحن اس��ت و آن چیزي 

كه روي پرده مي بینیم تصاويري به هم پیوسته است كه 
دو تیپ دارد و يك قص��ه لاغر و كم جان، س��هیلي با دل 
خوش كردن به عماد و رضا خیالش راحت بوده كه حتماً 
با موقعیت سازي در اجرا، فیلم شكل مي گیرد كه به هیچ 
وجه ژن خوك نمي تواند به يك فیلم نزديك به استاندارد 
هم تبديل ش��ود. زماني كه قرار اس��ت ژن خوك را به ياد 
بیاوريم فقط چند موقعیت و چند ديالوگ يادمان مي آيد 
چراكه قصه اي در كار نیس��ت كه بتوانیم موضوع فیلم را 
براي كسي تعريف كنیم. ازدواج ماهرخ با آن موادفروش، 
مريضي خواهر رضا، صیغه ش��دن مادر رضا در جواني كه 
مجهول مي ماند، آقازاده بودن روزبه، ب��رادر بودن رضا يا 
عماد با روزبه، اينها به يك قصه منسجم تبديل نمي شوند و 
تنها آيتم هاي به هم پیوسته اند كه هیچ منطقي هم ندارند 
اگر چند سكانس هم از فیلم حذف شود هیچ اتفاقي براي 
فیلم رخ نمي دهد، عماد چه راحت سر سفرهِ عقد با ماهرخ 
مي نشیند، روزبه با اين همه باديگارد چه آسان در طعمه 
عماد و رضا قرار مي گیرد، اين موقعیت ها بیش��تر از آنكه 

سینما باشند، شوخي اند. 
ژن خ��وك فیلمي خنث��ي و بلاتكلیف اس��ت؛ ي��ك اثر 
فراموش ش��دني كه فقط مي تواند 100دقیقه مخاطب را 
سرگرم كند اما نمي تواند براي مخاطب اثرِ جدي باشد. از 
نكات مثبت فیلم مي شود به بازي سینا سهیلي اشاره كرد 
اما بازي هادي حجازي فر مخلوط��ي از تمام نقش هايش 
مي باش��د، اگر چه تركیب اين دو بازيگر به مراتب ش��كل 
درس��تي پیدا كرده اما اگ��ر تمامي عناصر ب��ا يك هدف 
منسجم جلو مي رفت، نقش اين دو بازيگر مي توانست براي 
فیلم و مخاطب جذاب تر باشد، همان طور كه گفته شد ژن 
خوك در حدِ ايده مانده است و نتوانسته اجراي قابل قبولي 

داشته باشد.

نگاهي به فيلم »ژن خوك«

سعيد سهيلي باز هم بلاتکليف و بي منطق

 صادقي: رونق توليد 
آثار فرهنگي- هنري فراموش نشود

قطب الدين صادقي گفت: از مديران 
تئاتر انتظار داريم در سال جديد به 
رونق توليد آثار فرهنگي- هنري 

ح�رفه اي بپ�ردازن�د. 
اين نويس��نده و كارگ��ردان تئاتر 
درباره اولويت هاي كاري اداره كل 
هنرهاي نمايشي در سال 98 گفت: 
اولويت اصلي اين اداره بايد تولید باشد. در حال حاضر به مهم ترين 
چیزي كه نیاز داريم تولید است. مسئولان نبايد اجازه دهند تولید 
تئاتر به دست دلالان بیرون بیفتد تا كارهاي بي ارزش اجرا كنند. 
اين نويسنده و كارگردان در پايان با تأكید بر اينكه كمبود اساسي 
ما و آن چیزي كه در آن ضرر كرديم، تولید آثار خوب حرفه اي و 
هنري است، افزود: من با كارهاي تجاري با ساز و آواز و رقص و... 
موافق نیستم. تولید تئاتر بايد فرهنگي- هنري باشد. هنري قابل 
ستايش است كه بتواند تحلیلي درست ارائه دهد و از باب محتوا و 

زيباشناسي به ارزش هاي فرهنگي دوران ما بیفزايد. 
......................................................................................................................

معاون مطبوعاتي ارشاد معرفی شد
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي گفت: 
آقاي سلطاني فر در مدت حضور در 
معاون�ت مطبوعات�ي ب�ه ح�وزه 
رسانه هاي خارجي و جايگاه آن در 
فضاي داخلي توجه ويژه داشتند 
كه لازم است اين مسير ادامه يابد. 
سیدعباس صالحي در آيین تكريم 
و معارفه محمد س��لطاني فر و محمد خدادي معاونان پیشین و 
جديد معاونت امور مطبوعاتي و اطلاع رساني با تأكید بر اين مطلب 
افزود: آقاي س��لطاني فر در زمان مديريت خ��ود در اين معاونت 
ديدگاه هاي جديدي را پايه ريزي كردند كه امیدوارم اين مسیر 
در مديريت جديد استمرار يابد. آقاي سلطاني فر در اين مدت به 
حوزه رسانه هاي خارجي و جايگاه آن در فضاي داخلي توجه ويژه 
داشتند كه لازم است اين مسیر نیز ادامه پیدا كند. صالحي ادامه 
داد: تجربیات آقاي خدادي هم در بخش رسانه به كمك اين حوزه 
خواهد آمد و امیدوارم قدم هايي را كه در دوره آقاي س��لطاني فر 
برداشته شد ادامه دهند. آقاي خدادي هم چهره شناخته شده اي 
در حوزه رسانه هستند و شناخت ايشان از بخش رسانه و وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامي به عنوان محیط سازماني محل خدمت، 
كمك هاي بسیاري در پیشبرد اهداف اين معاونت خواهد داشت. 
عضو ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي در ادامه با اش��اره به برخي 
فعالیت ها و اهداف معاونت امور مطبوعاتي و اطلاع رساني افزود: 
اين معاونت به علل مختلف همواره يكي از معاونت هاي حساس 
وزارتخانه بوده و در دوره اخیر سختي هاي مضاعفي داشته است 
كه در حال حاضر به همكاري و همگرايي، جذب منابع فكري و 

سرعت عمل بیشتر نیاز داريم. 
......................................................................................................................

 نيرومند: با هنر خود
در كنار مردم مناطق سيل زده باشيم

گرافيس�ت سرش�ناس كش�ور 
همزمان با برپايي نمايشگاه سيل 
مهرباني در حوزه هنري گفت: از 
تمام كساني كه توان مالي دارند 
دعوت مي كنم به ح�وزه هنري 
س�ري بزنند و از م�ردم مناطق 
كنن�د.  حماي�ت  س�يل زده 
محمدحس��ین نیرومند هنرمند گرافیس��ت و كاريكاتوريست 
برجسته كشور درباره نمايشگاه »س��یل مهرباني« كه با هدف 
فروش آثار هنري و كمك به سیل زدگان برپا شده است، گفت: 
توفیق حضور در كنار دوستان جهادي براي كمك به سیل زدگان 
را نداشتم اما سعي كردم با حراج نمونه كارهايي كه داشتم در اين 

راستا قدمي بردارم. 
نیرومند با اشاره به اين قبیل فعالیت هاي انسان دوستانه از سوي 
هنرمندان عنوان كرد: هر زمان كه حسن همراهي و همكاري 
اتفاق مي افتد، جنبه هاي مثبتي را ب��ه همراه مي آورد. خداوند 
به كساني كه اين آثار هنري را خريداري مي كنند، خیر بدهد. 
يكي از فعالان فرهنگي كه براي ديدن اين آثار آمده بود، يك اثر 
معمولي را با قیمتي مناسب خريد و در انتها گفت قصدش كمك 

به فروش بوده است. 
اين گرافیست همچنین درباره وظیفه هنرمندان انقلابي در جريان 
حوادث كشور گفت: هنرمندان انقلابي از بدو انقلاب همیشه در 
جريان اتفاقاتي كه در كش��ور مي افتد بوده اند، بايد مانند سپاه و 
نیروهاي جهادي كه اين روزها در مناطق س��یل زده حضور پیدا 
مي كنند ما نیز با استفاده از هنر خود در كنار مردم مناطق سیل زده 
باشیم. از تمام كساني كه توان مالي دارند دعوت مي كنم به حوزه 

هنري سري بزنند و مردم سیل زده را حمايت كنند.

مصطفي محمدي     دیده بان

جولان »رحمان« در چرت بهاري ارشاد
نسخه در حال اكران فيلم »رحمان 1400« به دليل نداشتن مجوز توقيف شد

    دریچه


